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بازمهندسی رشته های دانشگاه آزاد 
در مبنای اقبال اجتماعی و مطلوبیت آمایشی

جلســـه ۳۸۸ شـــورای اســـامی شدن دانشـــگاه ها و مراکز آموزشی به ریاســـت وزیر علوم، 
تحقیقـــات و فنـــاوری درخصـــوص طـــرح آمایش آموزش عالی در دانشـــگاه ها و با حضور 
عبدالحسین خسروپناه در محل دبیرخانه شورای عالی انقاب فرهنگی برگزار شد. دکتر 
محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسامی با اشاره به مصوبه ۸۲۶ شورای عالی 
انقاب فرهنگی که در سال ۱۳۹۹ توسط رئیس جمهور وقت اباغ شده است، اظهار کرد: 
»در این مصوبه مأموریت گرایی در دســـتور کار نظام آموزش عالی قرار گرفته و وزارتین را از 
دانشـــگاه آزاد جدا و دانشـــگاه آزاد را موظف کرده تا ســـند مأموریت خود را براساس آمایش 
استخراج کند و به شورای انقاب فرهنگی جهت تصویب ارائه کند؛ بنابراین این موضوع 
جزء اهداف اصلی ماست.« رئیس دانشگاه آزاد اسامی تصریح کرد: »همچنین در پی 
اباغیه ۹ اردیبهشـــت ســـال ۱۳۹۹ مقام معظم رهبری به رئیس هیات امنای دانشگاه آزاد، 
موظف شـــدیم برنامه پنج ســـاله ای آماده کنیم که راهبردی و عملیاتی باشـــد. این برنامه 
پس از تدوین برای شورای عالی انقاب فرهنگی نیز ارسال شد.« دکتر طهرانچی گفت: 
»در بیانیه و مأموریت برنامه پنج ساله دانشگاه آزاد، دانشگاه یک شبکه علمی، تربیتی و 
فرهنگی تعریف شده که باید در راستای توسعه جغرافیای خود به صورت یکپارچه فعالیت 
کند و این برنامه به تایید هیات امنای دانشگاه آزاد نیز رسیده است.« وی افزود: »۱۰ بسته 
کاری در ســـند دانشـــگاه وجود دارد که آمایش بر مبنای بســـته ارتقای کیفیت و کارآمدی 
تحصیلی صورت می گیرد. بر این اســـاس ســـاختار مأموریت گرایی واحدها مشـــخص 
می شود. برای این ساختار چهار گام در نظر گرفته  ایم. گام ها از کلیات آغاز و به آمایش، 
بازطراحی، صورت بندی آموزش و آمایش دانشگاه و بازمهندسی رشته ها ختم می شود.« 
رئیس دانشگاه آزاد تاکید کرد: »سامانه آمایش در دانشگاه آزاد راه اندازی شده و این سامانه 
با تمام اطاعات جامع کشور مرتبط است. این سامانه یک پیشخوان مدیریتی دارد که در 
سطح استان ها و شهرستان ها تکمیل می شود.« او افزود: »تحلیل وضعیت دانشجویان 
اعم از دانشجوی دانشگاه آزاد یا دولتی در این سامانه قابل مشاهده است و تیم هایی در 
استان ها طی یک سال ونیم گذشته روی این سامانه کار کردند و سند آمایش دانشگاه آزاد 
شکل گرفت.« دکتر طهرانچی تشریح کرد: »در این سامانه داده های اقتصادی استان احصا 
شده و نکته مهم تر اینکه وضعیت استان براساس محورهای حوزه تولید ناخالص داخلی 
مبتنی بر آمار رسمی کشور دسته بندی شده است؛ چراکه وقتی در مرحله بعد سراغ رشته ها 
می رویم باید شناخت کاملی از تولید ناخالص داخلی استان ها و حتی شهرستان ها داشته 
باشـــیم.« وی متذکر شـــد: »درســـت است که دانشگاه آزاد در ۴۰۰ شهر نمایندگی دارد، اما 
این ۴۰۰ شهر برای تعیین مأموریت زیاد و از سویی تعداد ۳۱ استان هم کم بود؛ چراکه رفتار 
استان ها یکسان نیست و کار مفصلی با نام ناحیه بندی را انجام داده ایم که بر مبنای سه 
شاخص اصلی مشابهت ارزش ها، نزدیکی فضای جغرافیایی و ویژگی های مشابه ماموریتی 
تحلیل و نهایی شده است. در این زمینه به ۱۵ شاخص رسیدیم که باید کشور را بر این 
اساس ناحیه بندی کرد.« رئیس دانشگاه آزاد افزود: »برای هر ناحیه وضعیت و مأموریت 
را در سه حوزه علمی و پژوهشی، علمی و فناوری و علمی و مهارتی تقسیم بندی کرده ایم. 
شناخت حوزه ها به صورت درونی و بیرونی انجام شد و از سویی باید جنبه منطقه ای، ملی 
و بین المللی آنها را نیز تعیین می کردیم تا مشخص شود که برای هر ناحیه چه رفتاری را در 
پیش گیریم.« دکتر طهرانچی تشریح کرد: »بنابراین ۸۱ ناحیه در کشور داریم که ۲۷ درصد 
در خوشه علمی- پژوهشی و ۳۰ درصد در خوشه علمی- فناوری قرار گرفته و ۴۳ درصد در 
خوشه علمی- مهارتی خواهند بود.« وی ادامه داد:  »بحث سوم رشته هاست. هدف ما از 
رشته ها بازمهندسی، توزیع متوازن و آموزش محور منابع در دانشگاه آزاد است. دو شاخص 
را مشخص کردیم؛ نخست شاخص اقبال اجتماعی و شاخص دوم مطلوبیت آمایشی.« 
دکتر طهرانچی عنوان کرد: »آنجا که مطلوبیت آمایشی و اقبال اجتماعی متوسط و ضعیف 
باشد، نام رشته »غیرپویا« نام می گیرد و دانشگاه باید با این قبیل از رشته ها خداحافظی 
کند. یعنی برای اینکه رشته ای را نگه داریم یا تعطیل کنیم می گوییم کدام رشته یکی از این 
چهار وجه را دارد و تقریبا ۱۰ درصد رشته های ما مطلوبیت اقتضایی دارد و ۱۷.۸۶ درصد 
رشته ها جذابیت اجتماعی دارد و بخش بزرگ آن که ۴۶ درصد است گروه هایی هستند 
که نیازمند بررسی اند. یعنی به این رشته ها نیاز داریم، اما مردم رجوع به این رشته ها ندارند. 

رئیس بنیاد ملی علم ایران در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

رشد ۱0 برابری بودجه صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران

تولیـــد علـــم در دنیـــا از اهمیت بالایی برخوردار اســـت و هر ســـاله روند 
فعالیت کشورها در تولید علم از سوی پایگاه های مختلف مورد  ارزیابی 
قرار می گیرد. طی همین ارزیابی ها، ایران در سال ۲۰۱۹ رتبه هفدهم دنیا 
را از آن خود کرده بود و با توجه به روند رو به رشـــد فعالیت کشـــور در این 
زمینه، رتبه ایران در ســـال ۲۰۲۰ یعنی یک ســـال بعد، با جهش دوپله ای 
به رتبه جهانی ۱۵ رسید و توانست نخستین کشور خاورمیانه در تولید 
علم شـــود. اما آمارهایی که در ســـال ۲۰۲۲ به دســـت آمده حکایت از آن 
دارد که وضعیت تولید علم در ایران بار دیگر با دو پله نزول، به سال ۲۰۱۹ 
بازگشـــته و به رده ۱۷ دنیا ســـقوط کرده است. اما در این میان، عربستان 
چند سالی است در مسیر تحول قرار گرفته و با سرمایه گذاری های قابل 
توجهی که در این حوزه می کند، جایگاه ایران را در ســـال گذشـــته از آن 
خـــود کـــرد و این می تواند زنگ خطری برای عقب افتادن ایران از رقبای 
همسایه خود باشد. در کشورهای مختلف، بنیادهای ملی علم در حال 
فعالیت هستند که خدماتی را به دانشمندان و پژوهشگران ارائه داده و 
حمایت های قابل توجهی از آنها می کنند. بنیاد ملی علم ایران هم که به 
تازگی جایگزین صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور شده، 
قرار است پروژه های مشترکی را مانند گذشته با پژوهشگران سایر کشورها 
در دستور کار خود قرار دهد تا از این رو بتوانند نام ایران را در عرصه های 
علمی زنده نگه دارند. در این راســـتا با »علی محمد ســـلطانی«، رئیس 
صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور گفت وگو کردیم که چند 
ماهی است تحت عنوان بنیاد ملی علم ایران فعالیت می کند و به زودی 

اباغیه رسمی بنیاد صادر می شود. 

درباره فرآیند تولید علم در ایران بگویید؛ اینکه در حال حاضر روند پیشرفت 
و توسعه علمی در ایران چگونه است. در یکی، دو سال اخیر ایران رتبه 15 
را در تولید علم داشته و جایگاه نخست را در بین کشورهای خاورمیانه از آن 
خود کرده است. در حال حاضر طبق بررسی روندی که عربستان در زمینه 
تولید علم طی می کند، این کشور در حال پیشی گرفتن از ماست و کشورهای 
خاورمیانه و همسایه به دنبال آن هستند که گوی سبقت را از ایران بربایند. 
در حال حاضر چه اتفاقی در ایران در حوزه علم، پژوهش، تحقیق و توسعه 

علمی در حال رخ دادن است؟ 
پژوهش فرآیندی است که یکی از خروجی هایش علم است و می تواند 
فناوری و موارد دیگری را هم دربرگیرد. آن چیزی که در کشـــور ما عموما 
در مراکز آموزشی، پژوهشی، دانشگاه ها و پژوهشگاه ها انجام می شود، 
پژوهش هـــای رســـمی به عنـــوان پایان نامه ارشـــد و دکتری یـــا به صورت 
طرح های پژوهش تعریف می شوند و این پژوهش ها نتایج خودشان را در 
داخل کشور و در دنیا منتشر می کنند. انتشارات علمی یکی از شواهد 
برای تولید علم محسوب می شوند، اما لزوما همه تولید علم نیستند. من 
شخصا قبول ندارم که شاخص تعداد مقالات برابر با تولید علم است. 
البته متخصص این امر هم نیستم و افرادی هستند که می توانند در این 
زمینه دقیق نظر دهند. پژوهش با انتشـــار علمی نتایج ماندگاری پیدا 
می کند و البته من مخالف افراط و تفریط در انتشـــار مقالات هســـتم. 

مقالات برای اســـاتید نباید هدف پژوهش و علم باشـــد، اما این طور هم 
نباید باشـــد که آن را کنار بگذاریم. در بعضی از حوزه های علمی اتفاقا 
ما باید حتما مقالات علمی منتشر کنیم و حرف جدید در تحقیقات 
پایه داشته باشیم. در علوم انسانی هم می توانیم واقعیات وجودی کشور 
خودمان را در دنیا منتشر کنیم که حتما شنونده و خواننده خواهد داشت 
اما اینکه بگوییم بهترین راه شناسایی کار علمی یا بهترین روش ارزیابی 

استاد  مقاله است، به نظر من درست نیست. 

اما در حال حاضر در دنیا به عنوان یک شاخص ارزیابی تولید علم کشورها 
قلمداد می شود و براساس این شاخص رتبه بندی می شوند. اگر همین را 
بخواهیم در نظر بگیریم، چرا ایران در مقایسه با برخی از کشورهای خاورمیانه 

از قبیل عربستان یا ترکیه، روند رو به رشد قابل توجهی را طی نمی کند؟ 
من تصور می کنم کشورهای دیگر تاش مضاعف از خود نشان می دهند؛ 
چراکه قبا کمتر فعال بوده اند و اکنون تاش آنها نمود پیدا کرده است. 

از وضعیت پیشرفت علمی عربستان اطلاعی دارید؟ 
مطالب دیگران را مطالعه کرده ام. 

این را تصدیق می کنید که کشورهای همسایه دارند از ما پیشی می گیرند؟
بهتر است بگوییم دارند تاش می کنند. از آنجا که به نظر من تنها شاخص 
نمی تواند تعداد مقالات هر کشور باشد، بنابراین نمی توانم تایید کنم که آنها 
در حال پیشی گرفتن از ما در حوزه تولید علم هستند چراکه نیروی انسانی 
ما با آنها قابل مقایسه نیست. آنها در حال تاش و رشد هستند و البته رشد 
آنها به نفع جهان اسام است و ما نباید خیلی خودمان را در رقابت با آنها 

ببینیم. اگر رسانه ها این مساله را مساله ای چالشی نکنند بهتر است. 

در همین دنیای کوچک خاورمیانه رقابت خیلی زیاد اســـت، مخصوصا 
بین ترکیه و عربستان که رقبای جدی ما هستند. همچنین وارد امارات که 
می شوید، انگار وارد یک جهان دیگر شده اید و یکی اکنون از مراکز پیشرفته 

هوش مصنوعی در دنیاست. 
 این موضوع را نباید به عنوان چالش در نظر گرفت. 

شـــاید خودش یک نقطه جهش باشـــد. ما نباید ســـاکن باشیم و آنها از ما 
جلو بزنند. 

در اســـناد ما هم آمده که ما باید رتبه اول منطقه باشـــیم و حتما برایمان 
مهم اســـت اما نباید آن را به موضوعی اختافی تبدیل کنیم که ســـبب 
رقابت منفی باشد. هر بار یک کشوری در منطقه بیشتر تاش می کند 
و این سبب رشد منطقه می شود. این طور باید به موضوع نگاه کرد. این 
درست است که سرمایه گذاری ما در علم کاهش یافته است اما در هر 
حال جزء کشورهای قابل توجه در زمینه تولید علم در منطقه هستیم. ما 

هم باید سرمایه گذاری در علم و پژوهش را بالا ببریم.
 

بنیاد ملی علم تا چه اندازه روی حوزه های علمی سرمایه گذاری می کند؟
بودجه صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور در سال جاری، 
سال ۱۴۰۲، رشد داشته است، یعنی حدود ۱۰ برابر شده است و تداوم این 

مساله تاثیرش را در پژوهش نشان خواهد داد. صندوق جایی است که 
اساتید شاخص به آن مراجعه می کنند و از آن حمایت می گیرند. اکنون 
صندوق فعال تر شـــده، بودجه اش بیشـــتر شـــده، طرح های با کیفیت 

بالا را می پذیرد و این مساله می تواند در توسعه علمی کشور موثر باشد. 

همکاری های بین المللی را چقدر در رشد علم موثر می دانید؟
همکاری های بین المللی بدون تردید در روند رشد علمی کشور موثر است 
و باید بیشـــتر به آن بپردازیم و از طرفی باید به آنها عمق دهیم. در حال 
،  اساتید و دانشگاه های ما بعضا شرکایی دارند و در حال همکاری  حاضر
هستند و حتی درصدی از انتشارات علمی ما هم به طور مشترک است. 

آیا همکاری های بین المللی مشترک شامل حال بنیاد ملی علم ایران هم 
می شود؟

بله. همکاری های بین المللی در بنیاد ملی علم هم دنبال می شود. ما با 
کشورهای همراه و هم پایه خودمان ارتباط برقرار و تفاهمنامه امضا کرده 
و اولویـــت و فراخوان مشـــترک اعام می کنیـــم. در این فراخوان اعضای 
هیات علمی داخلی و آن کشـــور باید همدیگر را پیدا کنند. افرادی که 
ســـابقه همکاری دارند یا از طریق ارتباطات همدیگر را پیدا می کنند، 
طرحی مشـــترک می نویســـند و این طرح مشترک در هر دو بنیاد ارزیابی 
می شـــود. موارد را هر دو مجموعه می پذیرند و طرح های شـــاخصی که 
امتیازات بالایی دارند، پذیرفته می شـــوند و درنهایت هزینه های طرف 
ایران از سوی بنیاد ملی علم ایران و هزینه های کشور خارجی هم از سوی 

آن بنیاد خارجی پرداخت می شود. 

طرح مشترک یعنی چه؟ از طرف شما ارائه می شود یا طرف خارجی؟
به عنوان مثال در نظر بگیرید که یک استاد ایرانی روی تولید یک داروی 
نانو فعالیت می کند. یک استاد روسی را هم پیدا می کند که روی همان 

مساله در حال کار است و طرح مشترک تهیه می کنند. 

ماننـــد همـــان اتفاقی کـــه در جایزه نوبل می افتد، یعنی به عنوان مثال ســـه 
نفر روی یک مســـاله کار می کنند و جایزه نوبل پزشـــکی را به طور مشـــترک 

دریافت می کنند؟ 
این افراد همدیگر را پیدا می کنند و یک پروپوزال مشـــترک می نویســـند. 
پس از ارزیابی، در صورت تایید، مورد حمایت بنیاد قرار می گیرند؛ به این 
معنا که بنیاد هر کشور از طرف خودش حمایت هایی را ارائه می دهد که 
بعضا رقم حمایتی دو طرف هم مساوی نیست. این کار در بنیاد ملی علم 
از حدود ۷ تا ۱۰ ســـال پیش آغاز شـــده و تاکنون با روســـیه، چین، آلمان و 
کشورهای دیگر این قبیل همکاری ها را داشته ایم. در تابستان سال جاری 
دو فراخوان با چین و روسیه اعام شده بود. آلمان هم جزء کشورهایی است 
که همواره یک فراخوان باز با کشور دارد و همیشه می توانیم کار مشترکی با 
این کشور در دستور کار قرار دهیم. با کشورهای اطراف ایران مانند ترکیه 

هم مذاکره کرده ایم و قرار است تفاهمنامه ای امضا شود. 

آماری از روند قراردادها با این کشورها دارید؟ هم درباره مبلغ قراردادهایی 
که در دســـت انجام اســـت و هم درباره آنچه در این ســـال ها گفتید انجام 

شده است. 
از زمانـــی کـــه ایـــن حمایت ها آغاز شـــده، متناســـب با ارزش پـــول، رقم 
حمایت ها افزایش یافته  است. تصور می کنم سال اول با ۳۰ میلیون تومان 
شروع شده اما امسال یک ونیم میلیارد تومان یا ۳۰ هزار دلار مبلغ حمایتی 
بنیاد است که البته در سال های آینده این مبلغ افزایش خواهد داشت.

 
درباره بنیاد ملی علم بفرمایید و اینکه در چه حوزه هایی در حال فعالیت 

هستید. 
سال ۱۳۸۲ صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران کشور تاسیس شد 
و امســـال تغییر نام آن در شـــورای عالی انقاب فرهنگی طرح شده و در 
حـــال حاضـــر روند تصویب را طی می کنـــد. کار اصلی بنیاد ارائه گرنت 
به طرح های پژوهشـــی اســـت که در چند قالب حمایتی ارائه می شـــود؛ 
قالب رساله دکترا، تحقیق پسادکترا، طرح پژوهشی و کرسی که در طول 
سال های گذشته یعنی دهه اخیر به طور متوسط سالانه حدود دو هزار 
ورودی و درخواست کننده برای دریافت حمایت وجود داشته که یک سوم 

آنها پذیرفته  شده اند. 

بیشتر این حمایت ها حول چه محورهایی بوده اند؟
ما در همه حوزه های علمی پذیرش طرح داریم. شش کارگروه شامل علوم 
پایه و زیستی، فنی  مهندسی، علوم پزشکی، علوم کشاورزی، علوم  انسانی 
و اجتماعی و علوم و معارف دینی در صندوق فعال هستند. طرح ها در 
همه این حوزه ها پذیرفته می شوند. از سال جاری یک سری برنامه های 
ویژه فراخوان شده که معمولا جزء اولویت ها و حوزه های مهم علمی قرار 
می گیرند که در کشور مدنظر بوده اند؛ به عنوان مثال، ما در سال جاری 
یـــک فراخـــوان خـــاص کوانتوم و یک فراخوان هم در حـــوزه ایمنوتراپی از 
سری فراخوان های انقاب زیستی داشتیم. ما با همکاری سازمان های 
تخصصی فراخوان های مشترکی اعام می کنیم و از اعضای هیات علمی 
می خواهیم روی این موضوعات جدی تر کار کنند. سقف حمایت های 
ما در فراخوان ها بیشتر است و به سمتی حرکت می کنیم که ۸۰ درصد 

حمایت های بنیاد علم از فراخوان های ویژه باشد. 

درواقع بنیاد علم مانند یک تسهیل کننده و رابط بین صنعت و دانشگاه عمل 
می کند؟ یعنی براساس نیازسنجی از جامعه، فراخوان ارائه می دهید که یکی 
از اعضای هیات علمی دانشگاه پروپوزال را برعهده گرفته و روی آن کار کند؟ 
عبـــارت »رابـــط« بین صنعت و دانشـــگاه، توصیف کننـــده همه کار ما 
نیســـت. ما در کشـــور نهادهای مختلفی داریم و پژوهش هایی که پایه 
و بنیادی بوده و در TRLهای پایین باشـــند، بیشـــترین حوزه کاری ما را 
تشـــکیل می دهند؛ به عنوان مثال صنعت؛ اگر بگویید من می خواهم 
یکی از محصولات را بهبود دهم، این کار از طریق ما انجام نمی شـــود. 
برای این موارد، خود صنعت با دانشگاه قرارداد امضا می کند. ما بیشتر 
به حوزه های استراتژیک و نیز حوزه هایی می پردازیم که نیاز کشور است 
و باید به آن پرداخته شـــود تا دانش آن در کشـــور زیاد شود مانند کوانتوم. 
به نظرم بهترین عبارتی که ما را توصیف می کند، حمایت از تحقیقات 
است و فقط ارتباط صنعت و دانشگاه نیست. جزئی از این در کار ما 

هست اما کار اصلی ما این نیست. 
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